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درمکتب امام

چهزمانیابرقدرتهامارابهرسمیتمیشناسند؟
اگر ملت ایران از همه اصول و موازین اســلامی و انقلابی خود عدول کند و 

خانه عزت و اعتبار پیامبر و ائمه معصومین)ع( را با دستهای خود ویران نماید، آن 

وقت ممکن است جهانخواران او را به عنوان یک ملت ضعیف و فقیر و بی فرهنگ 

به رسمیت بشناسند؛ ولی در همان حدی که آنها آقا باشند، ما نوکر؛ آنها ابرقدرت 

باشند، ما ضعیف؛ آنها ولیّ و قیّم باشند، ما جیره خوار و حافظ منافع آنها.
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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

ما اصلاح طلبان دنبال سهم خواهی نیستیم
اما روحانی سهم ما را بیشتر بدهد!

سرویسسیاسی-
روزنامه آفتاب یزد در گزارشــی با عنوان »سرمایه سوزی« نوشت: »هجمه های علیه عارف را باید گواه آن بدانیم که 
کاری که در مجلس و شورای سیاست گذاری شده کارستان است و باید این هجمه ها را ناشی از عصبانیت جریان رقیب 

یا جریان سهم خواه بر ضد عارف دانست«.
در بخش دیگری از گزارش این روزنامه زنجیره ای تصریح شــده اســت که برخی چهره های احزاب اصلاح طلب و 
طیف کارگزاران به همراه بعضی از حامیان دولت و افراد جا مانده از لیست شورای پنجم به تخریب عارف روی آورده اند.

آفتاب یزد همچنین تاکید کرد: »محمدرضا عارف به دو دلیل خودش را در چینش کابینه از سوی روحانی ذی حق 
می داند. نخست به دلیل نقشی که در سال 92 با کناره گیری اش از ریاست جمهوری ایفا کرد او سهم بزرگی در پیروزی 
روحانی داشــت. دوم اینکه او هم  اکنون علاوه بر جایگاه اجتماعی، از موضع رئیس فراکســیون امید و رئیس شورایعالی 
سیاست گذاری تمام قد و بدون شرط از آقای روحانی حمایت کرده است، پیش از این هم قبل از حمایت از آقای روحانی 

ملاقاتی با او داشته است، این موضوع انتظاراتی به وجود می آورد تا رئیس جمهور به آن عمل کند«.
روزنامه آرمان نیز در شماره دیروز نوشت: »در میان 24  میلیون رأی دهنده به دکتر روحانی، اصلاح طلبان سهم عمده ای 
داشــتند و از پشــتوانه های اصلی او در پیروزی اخیر بودند. البته درست است که اصلاح طلبان می گویند ما نمی خواهیم 
سهم خواهی کنیم و واقعا هم قصد چنین کاری را ندارند، اما در عین حال، آقای دکتر روحانی نمی تواند برنامه های خود 
را با افراد غیراصلاح طلب اجرا کند... اگر دولت بخواهد به صورت منطقی درجهت توسعه پایدار کشور گام بردارد، باید از 

نیروهای توانمندی که در جبهه حامیان دولت تعریف می شوند، یعنی اصلاح طلبان، استفاده کند.«
مدعیان اصلاحات پیش از این ادعا می کردند که به هیچ عنوان به دنبال سهم خواهی از دولت نیستند اما هرچه به 
موعد تشــکیل کابینه دوازدهم نزدیک می شویم، افشاگری، فحاشی و نزاع مدعیان اصلاحات برای سهم خواهی از دولت 

شدیدتر می شود.

سوالیکهمدعیاناصلاحاتبهآنپاسخنمیدهند
روزنامه های زنجیره ای در روزها و هفته های گذشــته و با نزدیک شــدن به تنفیذ و تحلیف رئیس جمهور منتخب و 

معرفی کابینه دوازدهم تلاش های خود را برای سهم خواهی از دولت تشدید کرده اند.
روزنامه شرق در شماره دیروز خود طی گزارشی برخی وزرا را مردود دانسته و نوشت : چیدمان کابینه یکی از مهم ترین 
دغدغه های این روزهای بهارستان است، اما گویا فراکسیون امیدی های بهارستان چندان به بازی گرفته نمی شوند. این 
را می توان در لابه لای ســخنان برخی نمایندگان به وضوح دید. بااین حال کارنامه ای برای وزرای کابینه یازدهم از ســوی 
فراکسیون امید تهیه شده که بر آن  اساس به سنجش عملکرد چهارساله کابینه پرداخته شده است. نمره قبولی این بار 

نه از 2٠ که از عدد ٥ در نظر گرفته شده است.
علی  اکبری، نماینده اصلاح طلب شیراز، از سنجش وزرای کنونی به »شرق« خبر داده و گفته است : »نمره ها از پنج 
حساب می شد. گویا شش نفر از وزرای فعلی مطلوب بوده اند، پنج نفر نمره متوسط گرفته اند و هفت نفر الباقی نمره قبولی 
نگرفته اند«. بر اساس گزارش شرق  مشابه سخنان اکبری را وکیلی در نشست »ستاد مجازی روحانی« گفته: »شش وزیر 
ضریب بالای ٣/٥ را از پنج و نمره خیلی موفق گرفتند. پنج وزیر عملکرد متوسطی داشتند و هفت وزیر متأسفانه نمره 
زیر متوسط دارند. این به معنای عدم موفقیت این افراد است. اگر دوباره در کابینه باشند، ما به آنها رأی نخواهیم داد«.

مدعیان اصلاحات به این ســوال پاســخ نمی دهند که وقتی عملکرد بیش از هفت وزیر کابینه یازدهم زیر متوسط و 
در یک کلام منفی بوده اســت چگونه دولت یازدهم دولت موفقی می تواند باشــد که در ماه های گذشته برای تداوم آن 

تلاش کرده اند؟!

مردمبهمارایندهنداشتباهکردهاند!
ســردبیر روزنامه زنجیره ای شــرق در ســرمقاله دیروز خود به تحلیل انتخابات دوازدهمین دوره ریاست جمهوری 
پرداخته و با اتهام زنی به مردم نوشت : انتخابِ روحانی حاوی پیامی بسیار جدی است که مردم به طور بطئی در سالیان 
اخیر به آن رســیده اند. آنان ایران را از کشــوری که  دنبال ایده های آرمانی بود به  سمت کشوری دیپلماتیک یا با تسامح 

نظام وستفالی سوق داده اند.
در ادامه این نوشتار توهین سردبیر شرق به مردم رنگ روشن تری به خود گرفته و وی انتخاب مردم در برخی برهه ها 
را اشتباه خوانده و می نویسد : مردم هم اشتباه می کنند و تاوان این اشتباه را بیش از هر کسی خودشان می دهند. هنوز 

معادله ای حل  نشده باقی مانده است که آیا مردم احمدی نژاد را فریب دادند یا او آنان را گمراه کرد.
در بخش دیگری از این سرمقاله نویسنده مدعی شده است » هرچه هست جای انکار ندارد که اصولگرایان به راحتی 
تن به خواسته های مردم نمی دهند و این نکته از آنان طیفی با پوسته سخت ساخته که نفوذ به آن اگر ناممکن نباشد 

بسیار دشوار است.«
درباره نوشته سردبیر شرق چهار نکته را بایستی خاطر نشان کرد ، نخست آن که مردم از منظر اصلاح طلبان زمانی راه 
درست را انتخاب کرده و عملکرد مطلوبی دارند که به آن ها رای بدهند ، اگر مردم انتخاب دیگری داشته باشند بایستی با 
اردو کشی های خیابانی علیه رای مردم قیام کرده و خواستار ابطال انتخابات شد و در غیر این صورت اقلیت حتی بزرگ 

16 میلیونی را تخریب و تحقیر نموده و به گفته سردبیر شرق »موج سواری کرد«.
دومین نکته آن که مردم اشتباه نمی کنند، این مسئولین هستند که استنباط  اشتباهی از رای مردم کرده و دچار 
توهم می شوند، مردم به آن چیزی که نامزدهای انتخابات می گویند و وعده می دهند با فرض راستگویی آنان رای می دهند 
و چاره ای جز این در کوتاه مدت نیســت ولی مســئولین با این فرض که رای مردم نشان محبوبیت آنان است دچار توهم 

شده و مسیر دیگری را طی می کنند.
نکته سوم آن که مردم ایران هیچ گاه آرمان ها را رها نکرده و خلاف این آرمان های متعالی گام برنداشته اند، انقلاب 
علی رغم خواســته و تلاش زنجیره ای ها تمام نشــده است چرا که حرکت به سوی اهداف این انقلاب و به سوی قله ادامه 
دارد، سردبیر شرق رای مردم به روحانی را پایان آرمان ها می داند و با زبان بی زبانی روحانی را فردی عبور کرده از آرمان ها 
و در یک کلام انقلاب می شمارد، رئیس جمهور در دوره تبلیغات انتخاباتی به صراحت نسبت به برخی ادعاها درباره انقلابی 
نبودن خود واکنش نشان داد و انتظار می رود دولت و شخص رئیس جمهور به این اتهام زنی روزنامه شرق واکنش درخوری 
داشته باشند. و نکته پایانی آن که نویسنده مدعی است اصولگرایان به راحتی به خواسته های مردم تن نمی دهند ! سوال 
اینجا است که آیا این اصولگرایان بودند که سال 88 علیه رای و خواسته مردم قیام کرده و دست به اردوکشی خیابانی 
زده و خواســتار ابطال انتخابات شدند؟ اصولگرایان در انتخابات دوازدهمین دوره ریاست جمهوری علیرغم تخلفاتی که 
از سوی دولت صورت گرفت به نظر و رای نهادهای قانونی تمکین و هیچ گونه اعتراضی به مشروعیت انتخابات نکردند و 

این را مقایسه کنید با عملکرد مدعیان اصلاحات در سال 88.

روحانیبایدبهحسابمنتقدانبرسد!
روزنامه زنجیره ای بهار در یادداشتی ضمن بزک کردن برجام و قرارداد نفتی با توتال بدون پاسخگویی به صدها ابهام 
موجود به هتاکی به منتقدان پرداخته و در پایان نوشتار سراسر توهین و فحاشی از روحانی خواست به حساب منتقدان برسد!
در این یادداشت آمده است »  رئیس جمهور روحانی به واسطه رای 24میلیونی اش و همین طور اختیاراتی که مطابق 
قانون دارد باید برنامه ای ویژه برای این بلندگوهای به ناحق اشغال شده داشته باشد. برنامه ای که بر اساس آن حداقل چند 
دقیقه ای فرصت دفاع در برابر ساعت ها هجمه علیه موضوعات مختلف از برجام تا قرارداد نفتی به وزیران دولت داده شود.«
حمله به منتقدان و فحاشی به آنان از راس دولت و شخص رئیس جمهور به بدنه کابینه و برخی وزرا و از دولت به 
روزنامه های زنجیره ای تسری پیدا کرده است تا آنجا که این روزنامه ها از دولت می خواهند تریبون را از منتقدین گرفته 

و این رسانه ها را تعطیل کند!
از سوی دیگر روزنامه بهار در عین حالی که اذعان دارد وزرای کابینه همواره در چهار سال گذشته مشغول پاسخگویی 
بوده اند و از تریبون های موجود برای پاسخگویی استفاده کرده اند در پایان با فراموشی از رئیس جمهور می خواهد به دنبال 

تریبونی برای پاسخگویی وزیران دولت باشد!

مسکنمهرطرحیدرراستایحاشیهنشینکردنشهروندانبود!
روزنامه آرمان در گزارشی با عنوان »خداحافظی با مسکن دولتی« نوشت: »واقعیت این است که طرح مسکن مهر 
طرحی در راستای حاشیه نشین کردن شهروندان بود. کارشناسان از این طرح با عنوان حاشیه نشینی مدرن یاد کرده و به 
شدت از جانمایی نامناسب و همچنین نبود زیرساخت های لازم در جاها یی که مسکن مهر ساخته شده انتقاد می کنند. 
در نتیجه این انتقادات دولت یازدهم تصمیم به توقف مسکن مهر گرفت؛ موضوعی که مورد استقبال نمایندگان مجلس 
نیز قرار گرفته است. با وجود این، وزیر راه و شهرسازی عنوان کرده است که دولت یازدهم به تعهداتی که در این زمینه 

داده شده پایبند است و خانه های نیمه کاره را تکمیل می کند«.
گفتنی اســت »عباس آخوندی« وزیر راه و شهرســازی دولت یازدهم- مرداد 92- در جلســه  رأی اعتماد مجلس 
گفت: »شخص من هرگز با مسکن مهر مخالف نبوده و نیستم و من جزو اولین کسانی بودم که این موضوع را وارد نظام 
برنامه ریزی ایران کردم که بعد از آن، این مســئله ردیف پیدا کرد و مباحث دیگری چون بهســازی مســکن روستایی و 

مسکن اجتماعی تا قبل از دوره  مسئولیت من در تاریخ ایران سابقه ندارد«.
اظهارنظرهای توهین آمیز روزنامه های زنجیره ای در حالی است که مسکن مهر موجب خانه دار شدن 8 تا 1٠ میلیون 
نفر از هموطنانمان شده است. علی رغم تخریب های دولت یازدهم علیه مسکن مهر، نتایج یک نظرسنجی نشان داد در 
مقایسه طرح های »مسکن اجتماعی«، »مسکن استیجاری« و »مسکن مهر« بیش از 6٥ درصد مردم به مسکن مهر رأی 
داده اند. طی این نظرسنجی که اوایل خردادماه 9٥ در برنامه تلویزیونی »ثریا« انجام شد، در پاسخ به این سؤال که از بین 
طرح های »مسکن اجتماعی«، »مسکن استیجاری« و »مسکن مهر«، کدام شیوه حمایتی را برای تأمین مسکن مورد نیاز 

مردم و زوج های جوان مناسب می دانید؟ بیش از 6٥ درصد مردم به مسکن مهر رأی دادند.
متاسفانه دولت یازدهم در حوزه مسکن به هیچ عنوان کارنامه قابل قبولی از خود بر جای نگذاشته است.

کدامقراردادجنابوکیلالدوله؟!
ستون »نگاه پارلمان« شماره دیروز روزنامه اعتماد به یادداشتی از محمدکاظمی، نماینده مجلس دهم اختصاص یافته 
است. عنوان این یادداشت ناخودآگاه هر مخاطبی را متحیر می کند: »آقای زنگنه باز هم از این قراردادهای بزرگ ببندید!«
وی در بخشی از یادداشت خود نوشته است: »اگر سخنان روشنگرانه، مستدل، مهم، جامع و البته دردمندانه آقاي 
زنگنه، وزیر محترم نفت پیرامون قرارداد فاز 11 پارس جنوبي در مجلس شوراي اسلامي را صدا و سیما در مهم ترین و 
پربیننده ترین زمان خبري خود پخش مي کرد مردم بیش از گذشته متوجه مي شدند که عده اي طي 8 سال محنت چه 

بر سر کشور آورده اند و اکنون بر اثر موفقیت برجام چه درهایي روي اقتصاد کشور باز شده است!«
کاظمی در ادامه نوشته است: »در زماني که دولت جدید آمریکا با تمام توان خود تلاش مي کند هر تحریم ممکن را 
علیه ایران وضع کند و خواب نظام جامع و رویایي تحریم را دوباره مي بیند و از هر جهت به آن نیاز دارد، دولت تدبیر و امید 
موفق مي شود یک قرارداد ٥ میلیارد دلاري با غول نفتي جهان ببندد و عملا بساط تحریم سازي ترامپ را به سخره بگیرد!«
باید از این وکیل الدوله پرسید که آیا یک صفحه از قراردادی را که این همه سنگ آن را به سینه می زند و در مدح 

آن قلم فر سایی می کند، دیده است؟!
باید از ایشــان پرســید که اگر این قرارداد این همه فواید دارد و آن را می توان گلابی برجام نامید چرا دولت آن را 

محرمانه کرده و حتی نمایندگان مجلس هم آن را ندیده اند؟!

تاکید اسلام بر کار و تولید
 مفید و عزتمدار

 قرآن کریم در صدد این است که جامعه بشري را زنده کند. این حیات ما مشترک بین 
حیات انساني و حیات حیواني است؛ اما یک سلسله مشترکاتي بین انسان و فرشته هاست 
که اصرار قرآن کریم بر این است که ما را به آن حیات مشترک بین انسان و فرشته برساند 
که ما هم در حدّ فرشته بشویم؛ ائمه ما )علیهم السلام( اینها معلمان فرشته اند، از ما آن 
توقّع نیست؛ اما در حدّ فرشته شدن براي ماها مقدور است؛ لذا فرمود: )یا أیَهَُّا الذَّینَ آمَنُوا 
سُــولِ إذِا دَعاکُمْ لمِا یحُْییکُمْ(،]1[ گرچه نام ذات اقدس الله و همچنین  ّ وَ للِرَّ اسْــتَجیبُوا لِلهَ
وجود مبارک پیامبر)ص( به عنوان تثنیه و دو نفر ذکر شــد؛ اما چون دعوت، یک دعوت 
اســت، از این جهت فعل و ضمیر را مفرد )دَعاکُمْ( مي آورد. دعوت خدا به وســیله پیامبر 
سُولِ إذِا دَعَواکُمْ« نیست )إذِا  ّ وَ للِرَّ است، دعوت پیامبر همان دعوت خداست: »اسْتَجیبُوا لِلهَ
دَعاکُمْ( اســت. اینها مي خواهند ما را زنده کنند، خطاب به زنده هاست. فرمود اي زنده ها! 
دعوت خدا و پیامبر را اجابت کنید که اینها شما را زنده مي کنند، ما با چه چیزي زنده ایم؟
یک حیات است که وجود مبارک امام سجاد)ع( در بخش اوّل دعاي صحیفه سجادیه 
مرز انسان و حیوان را مشخص کرد؛ فرمود: انسان را دیگران حیوان ناطق مي دانند؛ اما مطابق 
فرهنگی که قرآن کریم به ما آموخت انسان را »حيّ حمید« مي دانیم نه حیوان ناطق. فرمود: 
خدایــا! اگر راه حمد را به ما نیاموخته بودي ما نعمت هاي تو را صرف مي کردیم و همین 
جامعه اي که نعمت الهي را بدون حمد صرف کند، به مرحله حیوانیت تنزل می یابد:»لخََرَجُوا 
ةِ فَکَانوُا کَمَا وَصَفَ فيِ مُحْکَمِ کِتَابهِِ: )إنِْ هُمْ إلَِاّ کَالنْعْامِ  ةِ إلِیَ حَدِّ البَْهِیمِیَّ مِنْ حُدُودِ الْنِسَْانیَِّ

(«،]2[ تو حمد و شکر را به ما آموختي که ما حیات انساني پیدا کنیم. بلَْ هُمْ أضََلُّ
تفاوتنگاهمسلمانانوغربیها

بههستیوهستشناس
حمد گذشته از اینکه حمد زباني است که انسان باید در برابر نعمت خدا شاکر باشد، 
حمد اصلی آن است که این نعمت را به جاي خود صرف کند. صرف نعمت به جاي خود 
بدون آشنا بودن به تعیین کننده آن نعمت که منعِم کیست و جایش چیست این ممکن 
نیســت. الآن تمام تفاوت بین ما موحّدان و جهان غرب این اســت که ما مي گوییم عدل، 
آنها هم مي گویند عدل؛ مي گوییم ظلم بد اســت آنها مي گویند ظلم بد است؛ مي گوییم 
حقوق انسان ها، آنها هم مي گویند حقوق انسان ها؛ تا اینجا مرز مشترک بین ما و دیگران 
است. این »عدل« که یک کلمه سه حرفي است یک مفهوم روشني دارد. عدل؛ یعني هر 
چیزي را سر جایش قرار بدهیم ،عدل مورد علاقه همه مردم است؛ این هم مشترک بین 
ما و آنهاست. اما عدل که معنایش این است که »وضع کلّ شیء في موضعه«؛]٣[ هر چیزي 
را در جاي خود قرار بدهید، جاي اشــیا کجاســت؟ جاي اشخاص کجاست؟ ما مي گوییم 
جاي اشیا و اشخاص را اشیاآفرین و اشخاص آفرین معین مي کند، آنها مي گویند ما معین 
مي کنیم؛ ما مي گوییم درخت انگور که میوه شــیریني دارد چه قسمتش حلال است چه 
قسمتش حرام، آن را انگورآفرین باید بگوید؛ آنها مي گویند ما مي گوییم چه شراب باشد، 
چه ســرکه باشد ،چه شربت باشد، همه اش حلال است. تمام تفاوت حقوق بشر و عدل و 
ظلم و اخلاق همین است.این فرق مسلمان و غیر مسلمان است؛ منتها آنها بالصراحه ادعا 
نمي کنند که ما فرعون هســتیم: )ما عَلمِْتُ لکَُمْ مِنْ إلِهٍ غَیْري(،]4[ اما حرف همین است. 
پــس مــا در برابر نعمت هاي الهي چند کار باید بکنیم: یکي اینکه نعمت را خدا به ما داد: 
»گفت بر هر خوان که بنشستم خدا رزاق بود«]٥[ یکي اینکه جایش هم مشخص است که 

کجا صرف بکنیم، چطور صرف کنیم.
بنابراین بهترین راه که فرمود دعوت خدا و پیغمبر این است که شما را زنده کند؛ یعني 
بشوید »حيّ حمید«؛ حالا که »حيّ حمید« شدیم، به ما گفتند این راه را بگیرید و ادامه 
بدهید، بسیاري از فرشته ها مقامشان نازلتر از مقام انسان است. این همه فرشته ها که در 
بهشت خدمتگزار مؤمنینند، مقامشان پایین تر از مؤمنین است ،این همه فرشته هایي که 
در حالت احتضار به مؤمنین سلام عرض مي کنند: )الذَّینَ تتََوَفَّاهُمُ المَْلائکَِةُ طَیِّبینَ یقَُولوُنَ 
ةَ بمِا کُنْتُمْ تعَْمَلُونَ(]6[ این همه فرشته هایي که قرآن معرفي مي کند،  سَلامٌ عَلیَْکُمْ ادْخُلُوا الجَْنَّ
اینها به مؤمنین سلام عرض مي کنند و در خدمتشان هستند؛ پس ما مي توانیم هم به حدّ 

فرشته ها برسیم، هم از فرشته ها بالاتر برویم؛ البته فرشته ها هم درجاتي دارند.
خداوند؛روزیرسانهمهموجودات

مطلب دیگر این است که یکي از بیانات نوراني حضرت امیر)ع( این است که ما دست 
و پاي خود را نبندیم، این آرزوها و خواسته هاي ناروا، دست و پاگیر است. فرمود: »أشَْرَفُ 
الغِْنَی ترَْکُ المُْنَی «؛]7[ بالاترین سرمایه این است که انسان گرفتار آرزوها نباشد، من به این 
برسم به آن برسم، به این مال برسم، به آن منال برسم! ما اگر خود را بسپاریم به کسي که 
ما را آفرید، فرمود شما کارتان را انجام بدهید من تأمین مي کنم، آیه شش سوره مبارکه 
»هود« این است که فرمود تمام مار و عقرب هاي عالم عائله من هستند، شما حق ندارید 
بگویید فلان خرس قطبي نجس العین است یا حرام گوشت است، بلکه عائله من است، من 
آن را آفریدم و خود را هم موظف مي دانم که آن را تأمین کنم : )وما مِنْ دَابةَّ فیِ الرَْضِ إلِّا 
ها وَ مُسْتَوْدَعَها کُلٌّ فی کِتاب مُبین(. فرمود تمام این حیوانات  عَلیَ الّله رزِْقُها وَ یعَْلمَُ مُسْتَقَرَّ
حرام گوشت و حلال گوشت عائله من هستند، با »عَليَ« تعبیر کرده، فرمود دنبال چه چیزي 
مي گردید؟ خدایي که به هیچ وجه مار و عقرب ها و حرام گوشت ها و خرس هاي قطبي را 
از نظر دور نمي دارد، آیا ما را رها مي کند؟! مشکل ما این است که ما او را رها کردیم و به 

دنبال دیگري مي گردیم. 
در بعضــي از روایاتي که حضرت امیر)ع( فرمود: »إیِاَّکُمْ وَ الْیِکَالَ باِلمُْنَی «؛]8[ اینقدر 
گرفتار آرزو نباشید، به این فکر باشید که تا انسان زنده است باید تلاش وکوشش کند، کار، 
تولید، اشتغال، اینها از بهترین برنامه هاي دیني ماست. وقتي افرادی به حضور پیغمبر)ص( 
شرفیاب مي شدند، خود را معرفي مي کردند که فلان شخص این کار را دارد، فلان شخص 
این سِمت را دارد، فلان شخص این برنامه را دارد، بعد به کسي مي رسیدند که کاري نداشت، 
مي گفتند فلان شخص بیکار است »سقط من عینه أو عینیه«؛ از چشمان حضرت مي افتاد، 

مي گفت مگر مي شود آدم بیکار باشد.
روحیهپشتمیزنشینی

آفتطالبانعلم
در دعاهاي ما، در نماز، در تعقیبات نماز به ما گفتند بگویید: »اللَّهُمَّ إنِيِّ أعَُوذُ بکَِ مِنْ 
نفَْسٍ لَا تشَْبَع وَ قَلبٍْ لَا یخَْشَعُ وَ عِلمٍْ لَا ینَْفَعُ  «؛]9[ خدایا آن علمي که به درد نمي خورد، 
من از آن علم به تو پناه میبرم؛ اینها در دستورات دینی ماست یا در نماز یا در قنوت یا 
در تعقیبات. علمي که نافع نیست، بعضي از آنها مقدارش مشخص است؛ مثل علوم حرام 
سِحر و شعبده و جادو. بعضي از علوم است که طبعاً و ذاتاً نافع است؛ ولي شخصِ عالم از 
آن بهره نمي برد؛ مثل همین فقه و اصول و تفسیر و اینها علم نافعی است؛ ولي به حال 
این شخص نافع نیست برای اینکه متأسفانه او بهره نمي برد، اینها مشخص است. اما علم 
نافع دیگر که در بخش هاي سوم قرار دارد، علومي که ما گاهي در حوزه و قسمت مهمّي 
در دانشــگاه ها یاد مي گیریم یا یاد میدهیم که فقط مي خواهیم بچه هاي ما پشــت میز 
بنشینند و اگر میز نباشد به درد جامعه نمي خورند، نه کشاورزی نه دامداری نه صنعت، 
اهل تولید و کار نیستند فقط اهل میز هستند؛ این علم، علم نافع نیست. دانشگاه هاي ما 
باید طوري این عزیزان را تربیت کنند که اینها وقتي فارغ التحصیل شدند، تولید و اشتغال 
دم دستشان باشد، پشت میز نشستن علم نافع نیست. این دعاها و تعقیبات هر کدام یک 
مدرسه است. وجود مبارک پیغمبر با آن مقام دست کارگر را بوسید، ]1٠[ اما کدام کارگر؟ 
کارگري که براي خود تولید مي کرد. همه فقهاي ما مستحضرند که مزدوري در اسلام مکروه 
است. ]11[ دین که نمي خواهد شکم مردم را با اطعام سیر کند، دین مي خواهد مردم را با 
اکرام تأمین کند. این اطعام براي کفّارات و امثال ذلک است. اگر خداي سبحان انسان را 
مْنا بنَي  آدَمَ(]12[ همین دین مي گوید، مزدوري مکروه  به عنوان کریم معرفي کرد: )لقََدْ کَرَّ
است؛ منتها اینکه مي گوییم مکروه است با احتیاط مي گوییم، چون روایات در حدّ تحریم 
اســت؛ منتها حمل بر تنزیه کردند که کســي حق ندارد جامعه را با مزدوري اداره کند، 
چون با این روش کرامت افراد محفوظ نیست. ما متأسفانه به این حدّ هم نرسیدیم که با 

مزدوري جامعه را اداره کنیم. 
بیاناتحضرتآیتاللهجواديآملي)دامتبرکاته(درجلسهدرساخلاق
دردیدارباجمعیازدانشجویانوطلاب،قم؛96/4/15.
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اعتمادنبودهونخواهدبود.
در ایــن بیــن اما روحانی در یکــی از صفحات 
اجتماعی خود نوشــت: »تمام کشــورهایی را که به 
فصل هفتم ســازمان ملل بردنــد، در نهایت یا رژیم 
آن ها را سرنگون کردند یا کشورشان را تجزیه؛ اما ما 
بدون جنگ و حتی یک ساعت اجرای آن قطعنامه ها، 
توانستیم با دیپلماسی و برجام همه 6 قطعنامه شورای 
امنیت ســازمان ملل و 12 قطعنامه شــورای حکام 
آژانــس بین المللی انرژی اتمــی و همچنین تحریم 
های ضمیمه شده را یکجا لغو کنیم و سایه تهدید را 

از کشور برداریم«.
آیاقطعنامههایضدایرانی

قطعنامههایفصلهفتمیبودند؟
در همین خصوص بررســی قطعنامه 1929 که 
آخرین و اساسی ترین قطعنامه شورای امنیت بر علیه 
ایران بوده است از آن حکایت دارد که در هیچ قسمتی 
از متن این قطعنامه نشانه ای دال بر قرار گیری پرونده 
ایران ذیل فصل هفتم منشــور ســازمان ملل وجود 
ندارد. در همین راستا در این قطعنامه تنها دو بار به 
فصل هفتم اشاره شده است که بلافاصله با ماده 41 

مقید شده است.
در مجموع می توان عنوان کرد که از ابتدا تاکنون، 
پرونده هسته ای ایران تحت فصل هفتم منشور سازمان 
ملل نبوده است که امروز بخواهد با مذاکرات از ذیل 
آن خارج شــود. چرا که بررســی ها نشان می دهند 
قطعنامه های مربوط به فصل 7 که در شورای امنیت 
تا کنون بر علیه ایران تصویب شده است تنها به ماده 

41 ارتباط دارد.
تفــاوت این دو نوع قطعنامه آن اســت که اگر 
قطعنامه های صادر شده علیه ایران از جمله قطعنامه 
1929 ذیل فصــل هفتم قــرار می گرفت، بصورت 
اتوماتیک همــه بندهای این فصل از جمله بند 41 
و حتی بند 42 که مجوز اســتفاده از قوه قهریه علیه 
کشورها توسط سازمان ملل را صادر می کند، نیز در 

مورد ایران قابل اجرا بود، چرا که فصل هفتم منشور 
شــامل بندهای ٣9 تا ٥1  است و الزام آورترین بند 

منشور ملل متحد به شمار می رود.
 اما قطعنامه های صادر شده علیه ایران هیچکدام 
ذیل فصل هفتم منشــور نبوده و تنها ذیل یک بند 
از این فصل یعنی بند 41 صادر شــده اســت و این 
اتفــاق در قطعنامه های قبلی درباره ایران افتاده بود 
و اکنون نیز همین رویه در قطعنامه جدید در پیش 
گرفته شده است، بنا بر این ایران تاکنون ذیل فصل 
هفتــم نبوده که بنا بر برخی اظهارات اکنون از ذیل 

آن خارج شده باشد.
آیاتمامیقطعنامههای

شورایامنیتلغوشدهاند؟
به گزارش رجا، بررســی حقوقی نشان می دهد 
کــه دیگر اســتدلال روحانی مبنی بــر لغو تمامی 
قطعنامه های گذشــته نیز محلی از اعراب ندارد چرا 
که اولا تنها با ادعای یک کشور تمامی قطعنامه  های 
قبلی بازمی گردد ثانیا قطعنامه ها ی گذشته نه تنها لغو 

نشدند بلکه در قطعنامه 22٣1 تجمیع هم شده اند.
دررابطه با علت مسئله اول باید گفت که مطابق با 
بند 1٠ قطعنامه و بند ٣7 برجام ادعاي یک کشور از 1+٥ 
به عدم اجراي تعهدات ایران در»توافق جامع«، در فاصله 
حداکثر 6٠ روز، با طي کردن رجوع به کمیسیون هاي 
کارشناسان، وزراي خارجه، مشورتي و سرانجام رجوع 

به شوراي امنیت، تمام تحریم ها بازمي گردد.
نکته شگفت آور آن اســت که چنانچه ایران به 
عدم اجراي تعهدات »توافق جامع« از ســوي طرف 
غربي اعتراض کند، باید همان مسیر کمیسیون ها و 
شوراي امنیت را طي کند و سرانجام، تمام تحریم ها 
علیه ایران بازمي گردد یعني عدم اجراي تعهد طرف 
غربي و اعتراض ایران، موجب تنبیه ایران خواهد شد. 

)بندهاي 11و12و1٣ قطعنامه22٣1(
لازم به ذکر اســت که تحریم های قطعنامه های 
گذشته نه تنها لغو نشده اند بلکه تجمیع نیز شده اند.

در توضیح این مســئله باید گفت که در ادبیات 
آمریکا برای تحریــم از واژه sanction اســتفاده 
می شــود اما اتحادیه اروپا به جای این واژه از عبارت 
restrictive measures یا تدابیر محدودیت ساز 
اســتفاده می کند. برای اثبات این مسئله کافی است 
بدانیم که تمامی قطعنامه هــای اتحادیه اروپا علیه 
ایران دقیقاً با همین عنوان صادر شــده است.  با این 
تفسیر شورای امنیت قطعنامه ای صادر خواهد کرد 
که تدابیر محدودیت ســاز و درواقع تحریم های قبلی 
را در آن تجمیع می شود! یعنی تکرار تحریم های در 

قطعنامه جدید اما در قالب عنوانی دیگر.
به همین جهت به نظر می رسد مطلب منتشر شده 
از سوی روحانی فاقد ارزش حقوقی است و بیشتر تکرار 

داستان های غیرواقعی گذشته است.

تحریم های مندرج در قطعنامه های گذشته علیه ایران
نه تنها در پسابرجام لغو نشد بلکه تجمیع نیز شده اند

همزمانباســالگردتشکیلنخستین
دورهمجلسخبرگانرهبریودرآســتانه
سالروزتاسیسشوراینگهبان،ازبیشاز
50سالمجاهدتآیتاللهاحمدجنتیتقدیر

وتجلیلشد.
به گزارش رســا، در حاشــیه برگزاری نماز 
جمعه قم و همزمان با سالگرد تشکیل نخستین 
دوره مجلس خبرگان رهبری و در آستانه سالروز 
تأســیس شورای نگهبان، از آیت الله احمد جنتی 
رئیــس مجلس خبرگان رهبری و دبیر شــورای 
نگهبان با حضور جمعی از علما و مسئولان استان 

قم تقدیر و تجلیل شد.
بر اساس این گزارش، این برنامه که به پاس 
بیــش از ٥٠ ســال مجاهدت آیــت الله جنتی و 
همراهی همیشگی وی با حضرت امام خمینی)ره( 
و رهبر معظم انقلاب و حضور دائم در سنگر دفاع از 
انقلاب در مصلای قدس قم برگزار شد، جمعی از 
شخصیت های برجسته حوزوی و مسئولان شهری 

و استانی حضور داشتند.

از حاضران در این مراسم می توان به آیت الله 
سید هاشم حسینی بوشهری امام جمعه قم و عضو 
هیئت رئیســه مجلس خبرگان رهبری، آیت الله 
عباس کعبی نماینده مردم خوزستان در مجلس 
خبرگان و عضو جامعه مدرســین، حجت الاسلام 
والمســلمین سید محمد ســعیدی تولیت حرم 

مطهر حضرت معصومه)س( و امام جمعه قم، احمد 
امیر آبادی عضو هیئت رئیسه مجلس و جمعی دیگر 

از شخصیت های حوزوی و استانی اشاره کرد.
در این مراســم آیت الله حسینی بوشهری با 
اهدای قرآنی متبرک و حجت الاسلام والمسلمین 
سعیدی با اهدای نشان فاطمی حرم مطهر بانوی 

کرامت حضرت فاطمــه معصومه)س( از آیت الله 
جنتی تقدیر کردند و توفیقات بیشــتر و آرزوی 
سلامتی و طول عمر را برای عمار انقلاب از خداوند 

متعال خواستار شدند.
همچنین مردم ولایتمدار قم در زمان برنامه 
تجلیــل قیام کرده و با ســردادن شــعارهایی از 
زحمات آیت الله جنتی در ســنگرهای گوناگون 

انقلاب تقدیر کردند.
آیت الله حســینی بوشــهری در خطبه های 
نماز جمعه قم با گرامیداشت سالگردهای افتتاح 
خبرگان و تأســیس شورای نگهبان، از شخصیت 
برجسته آیت الله جنتی و مجاهدت های وی در دفاع 

از ولایت فقیه و انقلاب تجلیل  کرد.
وی تأکید کرد: حضرت آیت الله جنتی جلوی 
طمع ورزی های دشــمنان را گرفته و سعی کرده 
است که سلامت نظام را از هر جهت حفظ کند، 
آیت الله جنتی دغدغه دین دارد و با قامتی استوار 
در برابر همه مسائل و هجمه ها سینه را سپر کرده 

است تا انقلاب و ارزش ها بماند.

تجلیل از 50 سال مجاهدت آیت الله جنتی در قم

مجلسنمایندگانآمریکابااکثریتآراء
لایحهدفاعی696/5میلیــارددلاریرابه
تصویبرساندکهرقمآنبهمراتببیشاز
رقمموردتقاضایرئیسجمهورآمریکااست.
وبــگاه خبــری هیــل گــزارش داد، مجلس 
نماینــدگان آمریکا روز جمعه لایحه بودجه دفاعی 
696/٥ میلیارد دلاری را به تصویب رساند که رقم 
آن به مراتب بیش از رقم تعیین شــده در بودجه 

پیشنهادی رئیس جمهور آمریکا است.
قانونگذاران مجلس نمایندگان آمریکا روز جمعه 
با ٣44 رأی موافق در برابر 81 رأی مخالف »قانون 

مجوز دفاع ملی« را به تصویب رساندند که به طور 
گســترده ای، رویه و مقررات مربــوط به مخارج را 
برای پنتاگون و شــاخه های نظامی ارتش آمریکا 

تعیین می کند.
این لایحه مبلغ 621/٥ میلیارد دلار به بودجه 
پایه پنتاگون و برنامه های هســته ای وزارت انرژی 
و 7٥ میلیــارد دلار نیز به بودجه جنگ اختصاص 

داده است.
شایان ذکر است که تنها 8 نماینده جمهوریخواه 
مجلس نمایندگان آمریکا به این لایحه که فراتر از 
تقاضای بودجه 6٠٣ میلیارد دلاری ترامپ بود، رأی 

منفی دادند. این لایجه اکنون برای تبدیل شدن به 
قانون بایستی به تصویب مجلس سنا برسد. 

یکی از متمم های الحاقی به این لایحه، طرحی 
است که یک نماینده دموکرات مجلس نمایندگان 
آمریکا علیه برنامه موشکی ایران پیشنهاد داده و روز 

جمعه به تصویب رسید. 
طــرح »روبن کیهوئن«، قانونگــذار دموکرات 
آمریکا خواستار تمدید برخی از محدودیت ها علیه 
برنامه موشکی ایران است. دولت آمریکا به موجب 
یک مصوبه قانونی قبلی موظف است آزمایش های 
موشــکی تمدید شــده ایران را ظرف حداکثر 48 

ساعت به کنگره آمریکا گزارش کند. این قانون، در 
سال 2٠19 به اتمام می رسد.

در حالی که هنوز یک سال تا منقضی شدن آن 
مصوبه باقی مانده، طرح »کیهوئن« خواستار تمدید 

آن تا سال 2٠22 شده است. 
وی در بیانیه ای از تصویب طرح خودش در قالب 
لایحه بودجه دفاعی آمریکا ابراز خشــنودی کرد و 
نوشــت: »اطمینان یافتــن از اینکه ایالات متحده 
راهبردی طولانی مدت برای جلوگیری از اقدام ایران 
در توسعه بیشتر برنامه موشکی اش دارد، برای منافع 

ملی ما ضروری است.«

بارایمثبتمجلسنمایندگان

تصویبطرحمهاربرنامهموشکیایراندرقالببودجهدفاعیآمریکا

عضوکمیســیونقضاییمجلس
بااشــارهبهاینکهدیوانمحاسبات،
تعدادنجومیبگیــرانرابه490نفر
تنزلداد،گفــت:دیوانپسازچند
ماهازگذشتتقاضاینمایندگانهنوز
اسامیوآمارهایمدیراننجومیبگیر

راندادهاست.
محمدعلی پورمختار نماینده مردم بهار 
و کبودرآهنگ در مجلس شورای اسلامی، 
با تأکید بر اینکه نمایندگان مجلس از روند 
برخورد با نجومی بگیران راضی نیســتند، 
گفت: کاری که دیوان محاسبات کرد این 
بود که اعداد و ارقام در زمینه حقوق های 
نجومــی را تنــزل داد و نجومی بگیران به 
49٠ نفر محدود شــدند البته تعدادی از 
نمایندگان در این بــاره از دیوان گزارش 
خواسته اند تا اسامی و آمارها را به ما ارائه 
دهند که چند ماه از تقاضای ما گذشــته 

است.
وی در ادامه اظهار داشت: از سوی دولت 
نیز پس از آنکه در مقطع کوتاه اعلام کردند 

با نجومی بگیران برخورد خواهیم کرد دیگر 
اتفاقی نیفتــاد و یک آمار 1٠، 12 نفره را 
منتشر کردند که با اینها برخورد شده است 

که آن هم در حد جابه جا شدن بود. 
پورمختار با اشاره به اینکه پس از این 
اعلام جابه جایــی مدیران نجومی بگیر در 
دولت، حتی حقوق هــای نجومی قانونی 
تلقی و مورد حمایت واقع شد، گفت: این 
در حالی بود که حقوق های نجومی مصداق 

تحصیل مال نامشروع بود. 
وی با ابراز خرســندی از ورود مناسب 
قوه قضاییه به مقوله دریافت های نجومی و 
احضار نجومی بگیران، خاطرنشان کرد: تا 
جایی که من اطلاع دارم بیش از 1٠٠ نفر از 
مدیران نجومی بگیر به قوه قضاییه احضار و 
بازجویی شده اند. عضو کمیسیون حقوقی و 
قضایی مجلس شورای اسلامی، در گفت و گو 
با فارس گفت: عده ای از این نجومی بگیران 
دریافتی های خود را بازگردانده اند اما با آن 
عده که این حقوق ها را برنگردانده اند باید 

برخورد جدی صورت گیرد.

ســازندگی قــرارگاه فرمانــده
خاتمالانبیاء)ص(ازعدمپیگیریمسئولان
برایتامیناعتبارپروژههایاستانلرستان

انتقادکرد.
عبادالله عبدالهی در جریان بازدید از پروژه 
سد تاج امیر در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
مسئولان استان باید پیگیر دریافت اعتبار برای 

سد تاج امیر باشند.
وی با بیان اینکه تا کنون هیچ مبلغی برای 
این پروژه پرداخت نشده و متاسفانه کسی دنبال 
دریافت اعتبار برای این پروژه نیســت، تمامی 
هزینه های عملیات اجرایی از آغاز تاکنون توسط 

قرارگاه خاتم پرداخت شده است.
فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( 
هــدف از این بازدید را آگاهــی از آخرین روند 
جریان پروژه ســد تاج امیر عنوان کرد و افزود: 
روند کار براســاس برنامه زمان بندی به صورت 
مطلوب و جلوتر از برنامه طراحی شده قرار دارد.

وی گفت: در حال حاضر این سد ٣٠ درصد  
پیشرفت فیزیکی دارد و بخش سنگین و سخت 
کار در حال انجام بوده و این روند قابل قبول است 
که امیدواریم زمانــی که به مرحله خاک ریزی 
برسد، روند اجرا سرعت بیشتری به خود گیرد.

عبدالهی با انتقاد از پیگیری بسیار ضعیف 
وضعیت پروژه های اســتان از سوی مسئولان،  
تصریح کرد: کسی که در منطقه ای، مسئولیت 
می پذیــرد باید پیگیر امور باشــد کــه کار ها 

پیش روی مطلوب را پیدا کنند.
فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( 
در خصوص توقف چندین ســاله سد معشوره، 
اظهار داشــت: قرارگاه همچنان در حال هزینه 
کردن است و لذا انتظار داریم مسئولین استان 
پیگیری کنند تا علت توقف پروژه زودتر مشخص 

و این سد تعیین تکلیف شود.
وی گفت: از نظر مالی چند ســال اســت 
اعتباری برای آن در نظر گرفته نشده و به یک 
کلاف ســردرگم مبدل شده اســت. اگر بحث 
کاهش مخزن مطرح اســت باید توسط وزارت 

نیرو مشخص شود.
عبدالهی اظهار کرد: علی رغم اینکه در دولت 
دهم قول داده شد که این پروژه سرعت گیرد و 
در دولت یازدهم نیز رئیس جمهور و مسئولین 
قول مساعد دادند هنوز هیچ اتفاقی نیفتاده است.

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( 
تصریح کرد: اگر این روند ادامه داشــته باشد، 

احتمال تعطیلی کار نیز وجود خواهد داشت.

دبیرکلدبیرخانهدائمیحمایتازانتفاضه
فلسطیناظهارداشــت:عملیاتشجاعانهو
شهادتطلبانهســهجوانفلسطینیدرروز
جمعهنشــانهتحولوتغییردرروندمقاومت
وشروعمرحلهنوینانتفاضهفلسطیناست.

به گزارش فارس، حسین امیرعبداللهیان دبیرکل 
دبیرخانه دائمی حمایت از انتفاضه فلســطین در پی 
اقدام رژیم غاصب صهیونیســتی در ممانعت از ورود 
نمازگزاران به مســجدالاقصی اظهار داشــت: بیت 
المقدس اولین قبله مســلمانان بوده و از اشغال این 
مکان مقدس توسط رژیم صهیونیستی از سال 1969 
تاکنون، این اولین بار اســت که این رژیم در اقدامی 
بی شــرمانه و ددمنشانه نســبت به ممانعت از ورود 

نمازگزاران و برگزاری نماز جمعه اقدام کرده است.
وی افزود: سیاست رژیم متجاوز صهیونیستی در 
تلاش برای تغییر پایتخت از تل آویو به بیت المقدس 
و سکوت جوامع بین المللی و حمایت منفعت طلبانه 
دولت آمریکا و ســکوت برخی حاکمان عرب در این 
موضوع، رژیم صهیونیستی را گستاخ تر کرده و البته 
مردم مظلوم فلسطین را بر آن داشته است که با هر 

ابزاری در دفاع مشــروع از خــود و بر مبنای اصول 
شناخته شــده در حقوق بین الملل اعتراض خود را 

اعلام و از حق مشروع و طبیعی خود دفاع نمایند.
 امیرعبداللهیان عملیات شــجاعانه و شــهادت 
طلبانه ســه جوان فلســطینی در روز جمعه اخیر را 
نشانه تحول و تغییر در روند مقاومت و شروع مرحله 

نوین انتفاضه فلسطین دانست.
دبیــرکل دبیرخانه دائمی حمایــت از انتفاضه 
فلسطین ضمن محکوم کردن قوی ممانعت از ورود 
نمازگزاران و برگزاری نماز جمعه در مسجد الاقصی 
و بازداشت شیخ محمد حسین مفتی قدس شریف، 
خطاب به طرف هایی که چشــم به ســازش با رژیم 
نامشروع صهیونیستی دارند گفت: باید این حقیقت 
را که رهبران مقاومت و مردم فلسطین مدت هاست به 
آن رسیده اند درک کنند که تنها راه نیل به حقوق ملت 
فلسطین، مقاومت در مقابل رژیم اشغالگر قدس است. 
امیرعبداللهیان خواستار توجه مسئولانه و اتحاد 
همه جانبه مسلمانان جهان و نیز جوامع بین المللی در 
مقابله با تحرکات ضد بشری رژیم نامشروع و غاصب 

صهیونیستی شد.

امیرعبداللهیان:

عملیاتشجاعانه3جوانفلسطینی
شروعمرحلهنوینانتفاضهفلسطیناست

عضوکمیسیونحقوقیوقضاییمجلس:
دیوان محاسبات پس از چند ماه هنوز اسامی 

مدیران نجومی بگیر را به نمایندگان نداده است

بعد ریاضی ایرانی نابغه میرزاخانی، مریم
ازدســتوپنجهنرمکردنباسرطاندیروز

درگذشت.
مریم میرزاخانی که چندی بود به دلیل ابتلا به 
سرطان در یکی از بیمارستان های آمریکا بستری بود، 

امروز دارفانی را وداع گفت.
مریم میرزاخانی متولد 1٣ اردیبهشــت 1٣٥6، 
تهران، ریاضی دان ایرانی و اســتاد دانشگاه استنفورد 
بود. وی در ســال 2٠14 به خاطر کار بر »دینامیک 
و هندســه سطوح ریمانی و فضاهای پیمانه ای آنها« 
برنده مدال فیلدز شد که بالاترین جایزه در ریاضیات 
است. وی نخستین زن و نخستین ایرانی برنده مدال 

فیلدز است.
میرزاخانــی در دوران تحصیــل در دبیرســتان 
فرزانــگان تهران، برنده مــدال طلای المپیاد جهانی 
ریاضــی در ســال های 1994 )هنگ کنگ( و 199٥ 
)کانادا( شد و در این سال به عنوان نخستین دانش آموز 

ایرانی جایزه نمره کامل شد. وی نخستین دختری بود 
که به تیم المپیاد ریاضی ایران راه یافت؛ نخســتین 
دختــری بود که در المپیاد ریاضی ایران طلا گرفت؛ 
نخستین کســی بود که دو سال مدال طلا گرفت و 
نخستین فردی بود که در آزمون المپیاد ریاضی جهانی 
نمره کامل گرفت. سپس در سال 1999 کارشناسی 
خود را در رشــته ریاضی از دانشگاه شریف و دکترای 
خود را در ســال 2٠٠4 از دانشگاه هاروارد گرفت. از 
مریــم میرزاخانی به عنوان یکــی از ده ذهن جوان 
برگزیده سال 2٠٠٥ از سوی نشریه پاپیولار ساینس 
در آمریکا و ذهن برتر در رشته ریاضیات تجلیل شد.

میرزاخانی برنده جوایزی چون جایزه ســتر از 
انجمن ریاضی آمریکا در ســال 2٠1٣، جایزه کلی و 
مدال فیلدز در سال 2٠14 بود. وی از یازدهم شهریور 
ماه 1٣87 )اول سپتامبر 2٠٠8( در دانشگاه استنفورد 

استاد دانشگاه و پژوهشگر رشته ریاضیات بود.
پیش از این، او استاد دانشگاه پرینستون نیز بود.

انتقاد فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء
 از عدم تامین اعتبار برای پروژه های لرستان

بانوی
ریاضیدان
ایرانی
درگذشت


